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بله. بسیاری از آن ها که الان از سازنده های ساز 
مطرح هستند، کار را در همان کارگاه من یاد 

گرفته اند.
من البته در ساخت ساز، تنها به دوتار اکتفا نکردم. 
من همه سازهای مناطق مختلف ایران و حتی 
کشورهای منطقه را دیده ام و سعی کردم آن ها 
را بسازم. تا همین الان ، ۵۳ نوع ساز مختلف را 
ساخته ام.  انواع رباب، انواع نی، انواع دف، انواع 
ضرب، انواع سه تار؛ می دانید که ما ۱۲ نوع سه تار 

داریم. 
سال ۸۰، ۳۸ نوع ساز مختلف را در نخستین 
نمایشگاه آلات موسیقی که اداره میراث فرهنگی 
در تربت جام برگزار کرده بود، به نمایش گذاشتم. 

دو سال هم در نمایشگاه بین المللی مشهد همین 
نمایشگاه را برگزار کردم؛ یک سال در حاشیه 
نمایشگاهی در حوزه توانمندی های شهر و یک 

سال هم در هفته میراث فرهنگی.
  پس این مجموعه سازهایی که اینجا دارید، 

بخشی از همان هاست.
بله. البته بخش عمده اش در خانه ام در تربت جام 
نواع  است. همچنان که گفتم در مجموعه ام، ا
سازها را دارم؛ از کمانچه لری بگیرید تا «بنجو»ی 
سیستانی. حتی یک ساز ابتدایی دارم به نام «ربابه» 
که یک ساز عربی است و من در منطقه اهواز 
دیدمش. این ساز، بسیار ساده است؛ اینجا به دیوار 
خانه ام آویخته است. یک دسته دارد و یک کاسه 
مستطیل شکل حلبی. به جای سیم، یک دسته 
موی دم اسب دارد و آرشه اش هم از موی دم اسب 
است؛ صدایش هم صدایی حزن انگیز است؛ چیزی 

بین ویولون و نی...
   قدیمی ترین سازی که دارید، چه سازی است؟

یک دوتار است. سال ها قبل در تربت جام، پیرمردی 
که حوالی ۸۰ سال عمرش بود، آمد پیش من، 
کیسه ای، یا به قول خودمان، «خلیطه» ای هم 
دستش بود. توی آن کیسه، یک دوتار شکسته 
داشت که آورده بود تا ببیند به درد من می خورد 
یا نه. برایم تعریف کرد که پدربزرگش همیشه 
می گفته، ته کاهدانشان، یک ساز، پنهان کرده 
است. می دانید که در منطقه ما، کاهدان ها، صرفا 
یک حفره در سقف دارند که کاه ها از آنجا در 
کاهدان ریخته می شود. درچه ای هم در پایین 
دارند که کاه ها از آنجا برداشت می شوند. می گفت 
پدربزرگم چندباری به پدرم سفارش کرده بود که 
اگر یک وقتی خواستی کاهدان را خراب کنی، اول 
آن ساز را بیرون بیاور. می گفت پدرم 
اهل ساز نبودم، من هم نبودم اما 
می دانستم که یک سازی ته کاهدان 
بچه هایم  که  وقتی  یک  هست. 
می خواستند کاهدان را خراب کنند، 
یادم از ساز آمد. هر طور بود رفتم و 
آن را پیدا کردم و دیدم که کاسه و 
دسته اش از چند جا شکسته است. 
شکسته ها را ریخته ام توی این کیسه و آورده ام که 
اگر به دردت می خورد برداری و الا من آن را دور 
بیندازم؛ که من به او گفتم، این ساز الان حکم یک 
شی ء تاریخی را دارد. شکسته ها را از او گرفتم و 
شروع کردم به مرمت آن. بالاخره با سختی فراوان 
توانستم آن دوتار به ویژه کاسه اش را مرمت کنم 
و دوباره سر پا کنمش. این ساز آن طوری که با 
آن پیرمرد حساب کردیم، الان حوالی ۲۰۰ سال 

قدمت دارد.
این دوتار، نمایی از دوتارهای قدیم تربت جام را 
نشان می دهد. اولا این که هشت پرده دارد و دیگر 
اینکه کاسه آن، از کاسه های معمول دوتارهای 

تربت جام، کوچک تر است...
من در همه سال هایی که دوتارها را مرمت 
کرده ام هرجا ساز شاخصی دیده ام، مشخصاتش 
را یادداشت کرده ام. حاصل آن یادداشت ها این 
بود که توانستم به یک شکل استاندارد از ساخت 

دوتار برسم.  

 در همه سال هایی که دوتارها را مرمت 
کرده ام هرجا ساز شاخصی دیده ام، 
مشخصاتش را یادداشت کرده ام. حاصل 
آن یادداشت ها این بود که توانستم به 
یک شکل استاندارد از ساخت دوتار برسم

 در همه سال هایی که دوتارها را مرمت 
کرده ام هرجا ساز شاخصی دیده ام، 
مشخصاتش را یادداشت کرده ام. حاصل 
آن یادداشت ها این بود که توانستم به 
یک شکل استاندارد از ساخت دوتار برسم

ستاره اسکندری کارگردان یک 
ـــــــــــــفیلم سینمایی شد ـــــــــ  ـــــــــ  ـــــــــ  ـــــــــ  ـــــــــ 

ستاره اسكندرى، بازيگر خراسانى سينما و 
تلويزيــون اوليــن فيلم ســينمايى اش را 
كارگردانى مى  كند. اين فيلم «خورشيد آن 
ماه» نــام دارد و فيلم نامه آن را  ســميه 
تاجيك به نگارش درآورده  است. همچنين 
منوچهر محمدى كه تهيه كنندگى آثارى 
چون «ارتفاع پســت»، «مارمولك»، «زير نور ماه»، «ميم مثل 
مادر»، «طلا و مس» و «حوض نقاشــى» را دركارنامه دارد به 
عنوان تهيه كننده اولين ســاخته ستاره اسكندى معرفى شده  

است. 
همچنين در جلسه روز گذشته شــوراى صدور پروانه ساخت 
سازمان سينمايى با ساخت فيلم نامه «خورشيد آن ماه» دركنار 
پنج فيلم نامه ديگر موافقت شده  است كه به زودى پيش توليد 

اين فيلم آغاز مى شود.

ـــــــــــــمیرکریمی به سراغ «نگهبان شب» رفت ـــــــــ  ـــــــــ  ـــــــــ  ـــــــــ  ـــــــــ 
 رضاميركريمـى كارگـردان آثارى چون 
«بـه هميـن سـادگى»، «خيلـى دور 
خيلـى نزديـك» و «يـه حبـه قنـد» بـه 
جلـوى  را  شـب»  «نگهبـان  زودى 

دوربين مى برد.
ميركريمى   ديلى،  سينما  گزارش  به 

ز ساخت فيلم سينمايى «قصر شيرين» و  دوسال بعد ا
موفقيت هاى بين المللى آن، فيلم تازه اش را جلوى دوربين 
مى برد.  فيلم نامه اين فيلم با عنوان موقت «نگهبان شب» 
ين روزها نگارش فيلم نامه  را رضا ميركريمى نوشته و ا
آن درحال تكميل است. فيلم تازه ميركريمى يك درام 
اجتماعى و اثرى متفاوت در كارنامه اوست كه چند بازيگر 
سرشناس در آن حضور خواهند داشت. پيش بينى براى 
آغاز فيلم بردارى «نگهبان شب» نيمه دوم امسال است. 
هرچند كه شرايط شيوع كرونا ممكن است زمان توليد اين 

فيلم را تغيير دهد.

ـــــــــــــبازیگر «شب های برره» درگذشت ـــــــــ  ـــــــــ  ـــــــــ  ـــــــــ  ـــــــــ 
 سيد جلال طباطبايى بازيگر سريال هاى 
تلويزيونى درگذشــت. به گزارش ايسنا 
اين بازيگر كه اغلب در ســريال هاى طنز 
تلويزيونى نقش آفرينى مى كرد، يكشنبه 
22 تير بر اثــر حمله قلبى درگذشــت. 
طباطبايى در ســريال هاى «شــب هاى 
برره»، «زير آســمان شــهر»، «خانه بــه دوش»، «متهم 
گريخت»، «كوچه اقاقيا» و «خــوش ركاب» و...  به ايفاى 

نقش پرداخته بود.

ـــــــــــــتأخیر در اکران یک فیلم ـــــــــ  ـــــــــ  ـــــــــ  ـــــــــ  ـــــــــ 
«آنجـا همان سـاعت» بـا يـك هفتـه تأخيـر و از اول مرداد 
روى پـرده سـينماها مـى رود. بـه گـزارش خبرگـزارى 
مهـر مرتضـى شايسـته، دبيـر شـوراى صنفـى نمايـش 
دربـاره جلسـه 22 تيـر ايـن شـورا گفـت: در جلسـه امروز 
مقـرر شـد فيلـم سـينمايى «زن هـا فرشـته اند 2» سـاخته 
آرش معيريـان از چهارشـنبه 25 تيـر بـه نمايـش دربيايد. 
همچنيـن هرچنـد پيش تر اعلام شـده بـود فيلم سـينمايى 
«آنجـا همـان سـاعت» سـاخته سـيروس الونـد از هميـن 
هفتـه اكران شـود امـا صاحبـان فيلم اعـلام كردنـد اين اثر 
بـه اكـرا نخواهـد رسـيد از هميـن رو شـورا تصميـم گرفت 
يـك هفتـه ديگـر هـم بـه «آنجـا همـان سـاعت» فرصـت 

بدهـد و بـا يـك هفتـه تأخيـر روى پـرده برود.
شايسـته دربـاره انصراف فيلم سـينمايى «پيشـى  ميشـى» 
سـاخته حسـين قناعـت از اكـران و محروميـت شـش ماهه 
در نظـر گرفته شـده در نظام نامـه اكـران بـراى فيلم هـاى 
انصرافـى بيـان كـرد: بـا توجـه بـه اينكـه وضعيـت فعلـى 
كرونايـى و خـاص اسـت، در ايـن دوره چنـدان محروميـت 
نخواهيم داشـت بـه همين دليـل اميدواريـم ايـن فيلم هم 

مشـمول ايـن محروميـت نشـود.

ـــــــــــــ۲ بازیگر جدید در «ملکه گدایان» ـــــــــ  ـــــــــ  ـــــــــ  ـــــــــ  ـــــــــ 
 رويا نونهالى و پانته آ بهرام به جمع بازيگران ســريال «ملكه 
گدايان» به كارگردانى حسين سهيلى زاده پيوستند. پيش از 
اين حضور باران كوثرى، آرمان درويش و محمدرضا غفارى 
در «ملكه گدايان» قطعى شــده بود. «ملكه گدايان» اكنون  
توسط حامد افضلى و امين محمودى در مرحله نگارش است 
و به زودى بازيگران ديگر اين پروژه ســى قســمتى معرفى 
مى شوند. لازم به ذكر است، رحمان سيفى آزاد و على طلوعى 
تهيه كنندگان اين سريال هســتند كه براى پخش در شبكه 

نمايش خانگى آماده مى شود.

ـــــــــــــپخش مینی سریال «بینوایان» از شبکه چهار ـــــــــ  ـــــــــ  ـــــــــ  ـــــــــ  ـــــــــ 
نتـن  يـان»  روى آ  مينى سـريال شـش قسـمتى «بينوا
شـبكه چهار سـيما مـى رود. ايـن مجموعـه بـه كارگردانى 
تـام شـانكلند محصـول سـال  2018 انگلسـتان اسـت كه 
بـر اسـاس رمانـى فرانسـوى بـه هميـن نـام اثـر ويكتـور 
هوگـو سـاخته شـده اسـت. از اين رمـان آثـار سـينمايى و 
تلويزيونـى بسـيارى تاكنـون ارائـه شـده كـه تام شـانكلند 
در سـال 2018 يك نسـخه جديـد از آن را به صـورت يك 

مجموعـه تلويزيونـى ارائـه داده اسـت. 
ويلـوو،  ا ديويـد  دومينيـك وسـت،  يـن سـريال  ا در 
عديـل اختـر، لـى لـى كالينـز و الـى بمبـر بـه هنرمنـدى 
يـان»  نـد. مينى سـريال شـش قسـمتى «بينوا پرداخته ا
بـه مديريـت دوبلاژ افشـين زى نـورى و بـه كوشـش واحد 
تاميـن برنامـه شـبكه چهـار سـيما، از سه شـنبه 24 تيـر، 
سـاعت12 بامـداد از شـبكه چهـار سـيما پخـش و سـاعت  
18 روز بعـد بازپخـش مى شـود. علـى همـت موميونـد، 
نـى، بهـروز علـى محمـدى،  كبـر منا سـعيد مظفـرى، ا
ناهيـد اميريـان و شـراره حضرتـى از جملـه دوبلورهايـى 
هسـتند كـه صداپيشـگى كاراكترهاى سـريال را بـه عهده 
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حواشی 
«شهرزاد» 
زندگی ام 
را نابود کرد

ساقی زینتی بازیگر نقش مل مل 
سریال «شهرزاد» در گفت وگو با 
ارائه  به  میزان  خبرگزاری 
توضیحاتی درباره دلیل کم کار 
شدنش در عرصه بازیگری پرداخت. او دراین باره 
گفت: حواشی سریال شهرزاد زندگی مرا نابود کرد، به 
نوعی مشکلات بعد از انتشار گفت و گویی  از من 
درباره قسمت های پایانی شهرزاد هیچ وقت پایان 
نیافت و همچنان هم ادامه دارد. این سریال کلا در 
فصل اول بیست و یک قسمت داشت و به من اتهام زده 
شد که قسمت بیست و ششم را لو داده ام در صورتی که 
این گونه نبود، بعد از آن اتفاقات هیچ کس حرف مرا 

باور نکرد، حتی گفتند که سریال را «علی 
نصیریان» و «ابوالفضل پورعرب» لو داده اند اما 
کسی زورش به آن ها نمی رسید و همه چیز بر 

سر من خراب شد.
او یادآور شد: در آن زمان همه فکر می کردند 

که سر هر پروژه ای بروم داستان را لو 
خواهم داد، هیچ کس به من کار 

نمی داد و برخورد های بسیار بدی 
با من صورت گرفت اما من همه 

را به خدا واگذار می کنم، من 
کاری نکردم که بخواهم 

شرمنده آن باشم.

و  اتفاقات  آن  کرد:  تأکید  بازیگر  این 
هجمه های سریال شهرزاد باعث شد تا 
دو سال هیچ پیشنهادی به من نشود، 
باز خدا را شکر می کنم بعد از آن بار 
دیگر به من اعتماد شد اما باور کنید 
که دیگر جرئت نکردم با هیچ کس 
بزنم  حرف  کارهایم  مورد  در 
گو  و  گفت  هم  وقت  هیچ  و 

 نکردم.
تأثیر  به  اشاره  با  زینتی 
بر  «شهرزاد»  حواشی  زیاد 
زندگی خود نیز گفت: سریال 

«شهرزاد» سرنوشت مرا عوض کرد و همه چیزم 
رو به نابودی رفت، حرف هایی که درباره لو دادن 
پایان داستان شهرزاد به من نسبت دادند بچگانه 
بود، زیرا من حرفه ای بودم و می دانستم که 
چطور باید در یک پروژه حضور یابم و چه رفتاری

 داشته باشم.
او درباره کارهای آینده خود توضیح داد: تازگی بازی 
در یک تله فیلم را به پایان رسانده ام که قرار است از 
شبکه سراسری روی آنتن تلویزیون برود، علاوه بر آن 
به تازگی قرارداد حضور در سریال جدید «مسعود 
ده نمکی» به نام «دادستان» را امضا کرده ام و قرار 

است در آن به ایفای نقش بپردازم.

شکیبا افخمی راد
     sh.a�hami@shahraranews.ir

دومین قسمت از مرحله دوم برنامه «عصرجدید» 
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درحالی یکشنبه شب روی آنتن شبکه سه سیما رفت زن
که مبین درپور نــوه زنده یاد نورمحمــد درپور از 
اسطوره های موسیقی مقامی خراسان در عین اجرای 
تحسین برانگیزش نتوانست راهی مرحله نیمه نهایی 
شود. مبین که ۱۱ سال دارد تا به امروز در چندین 
دوره جشنواره موسیقی جوان خوش درخشیده  است 
اما با این حال با توجه به مهجور بودن موسیقی نواحی در کشور 
هیچ زمان آن طور که باید دیده نشــد. از این رو او برای بیشتر 
معرفی کردن اســتعدادش و همچنین نشان دادن ظرفیت 
موسیقی نواحی خراسان راهی عصر جدید شد. در مرحله اول 
این برنامه مبین با خواندن قطعاتی با همراهی دوتار پدرش 
حسین درپور نظر هیئت داوران را جلب کرد و با ۴ رأی مثبت 
راهی مرحله دوم شــد. او در این مرحله با اجرای ۳ قطعه با 
همراهی عموهایش عبدا... و فاروق درپور و مصطفی تیموری 
که ساز دو تار و دف می نواختند توانست باردیگر نظر هیئت 
داوران را جلب کند و ۴ رأی مثبت به دست بیاورد. اما درنهایت 
درپایان این قسمت نتوانست راهی رأی گیری مردمی شود و 
حضورش در «عصرجدید» با دو اجرای تحسین برانگیز به پایان 
رسید. حذف مبین شاید این نکته را بار دیگر برای ما یادآوری 
کرد که چقدر موسیقی نواحی مظلوم و مهجور است. همین 
برنامه سال گذشته «عصرجدید» بود که پارسا خائف با اجرای 
موسیقی ســنتی توانســت به عکس و تیتر یک بسیاری از 
رسانه های کشوری تبدیل شود، اما مبین با وجود اجراهای 
خوبش به دلیل نبود شــناخت کافی به موسیقی مقامی و 
حمایت نکردن مسئولان از این نوع اجراها آنچنان که شایسته 
اوست دیده نشد. از سوی دیگر مبین قربانی بحث سرگرمی و 
لزوم ایجاد جذابیت در برنامه «عصر جدید» شد. سیاستی که 
پشت این برنامه برای حضور همه رشته ها در مراحل بعدی 
است باعث شــد که داوران به دلیل انتخاب یک خواننده در 
قسمت شنبه شب ترجیح دهند یک تیرانداز و گروه نمایشی را 
راهی بخش آرای مردمی کنند. درهرحال پرونده حضور مبین 
در عصر جدید با اما و اگرهایش بسته شــد اما این خواننده 
نوجوان به خوبی توانست با همان دو اجرا توانایی هایش را نشان 
دهد و طرف داران بســیاری را پیدا کند، بــه طوری که آریا 
عظیمی نژاد در این برنامه با اشاره به اینکه آرزویش این بود که 
دوتار نواز خراسان باشد از ساخت قطعه و موزیک ویدئو برای 
مبین درپور از سوی واحد موسیقی صدا و سیما خبر داد. از 
این رو می توان گفت مبین تأثیر خودش را گذاشت هرچند که 
حضور او در مراحل دیگر می توانست به معرفی بیشتر موسیقی 
مقامی خراسان کمک کند. در ادامه با مبین درپور، پدرش 
حسین و عمویش فاروق درپور درباره حضورشان در برنامه 

احسان علیخانی صحبت کرده ایم.
 خداحافظی با موسیقی نواحی در صورت حمایت نشدن 

مبین درپور که در قســمت دوم برنامــه «عصرجدید» در 
۸ دقیقه ۳ قطعه را اجرا کرد درباره بازخوردهایی که گرفته 
توضیح می دهد: بازخوردها خیلی خوب بود خیلی ها به من 
پیام دادند که ناراحت نباشــم و گفتند که هنوز وقت دارم و 
تا همین جا هم که پیش رفتم برایم اتفاقی بزرگ اســت. اما 
از حذف شدنم ناراحت شدم. او همچنین به این نکته اشاره 
می کند که «عصرجدید» او را خیلی بیشتر از قبل به مردم 
معرفی کرده  اســت: من قبل از عصر جدید در اینستاگرام 
حدود ۵۰۰ نفر دنبال کننده داشتم ولی الان این تعداد به ۲۰ 
هزارنفر رسیده است. مبین با  ابزار خرسندی از پیشنهاد آریا 
عظیمی نژاد برای ساخت موسیقی و موزیک ویدئو می گوید: 
زمان ساخت این قطعه مشخص نیست ولی آقای عظیمی نژاد 
قول داده اند که خودشان این موضوع را پیگیری کنند. این 
خواننده نوجوان که گویا از بی مهری ها به موســیقی نواحی 
دلگیر است درباره برنامه های آینده اش یادآور می شود: اگر 
به موسیقی نواحی بها داده شود این مسیر را ادامه می دهم اما 
اگر حمایتی نباشد به سمت موسیقی های دیگر مثل موسیقی 

سنتی می روم.  
 مبین اگر حامی داشت، حذف نمی شد

حسین درپور، پدر مبین نیز صحبت هایش را با بیت «من از 
بیگانگان هرگز ننالم که با من هرچه کرد آن آشنا کرد» از حافظ 
شروع می کند: ناراحتی ما از استان خراسان است. شما اگر به 
صفحه محمد پرویزی خواننده کردی که در برنامه عصر جدید 
شرکت کرده  بود مراجعه کنید می بینید حمایت می شود اما 

اداره ارشاد خراسان و انجمن موسیقی خراسان و همچنین 
اداره ارشاد تربت جام هیچ حمایتی از مبین نکردند و حتی یک 
پیام خشک و خالی به ما ندادند. این درحالی است که مبین تا 
به امروز پنج بار درجشنواره موسیقی جوان مقام اول را کسب 
کرده و ۳ بار در اختتامیه اجرا کرده  است که این نشان دهنده 
توانایی اش اســت. او تاکید می کند: مبین اگر حامی داشت 
حذف نمی شد اما غریب بود و یک نفر مشوق در داخل سالن 
نداشت. این درحالی است که برخی شرکت کنندگان در میان 
تماشاگران و عوامل مشوق داشتند که سالن را شلوغ می کردند. 
درپور با اشاره به اینکه هنرمندان و مدیران موسیقی خراسان 
و تربت جام عضو یک خانواده هســتند ولی هوای یکدیگر را 
ندارند خاطرنشــان می کند: حضور در «عصرجدید» برای 
ما بازخورد مالی نداشت. اما برای کســانی که در تربت جام 
دوتار می سازند بازخورد داشت. چون خیلی ها بعد از دیدن 
برنامه دنبال ساز دوتار بودند و به من پیام می دادند که دوتار 
می خواهند. همچنین اگر کرونا نبود بسیاری از هنرمندان 
تربت جام دعوت می شدند تا در برنامه های مختلف اجرا کنند. 
با این اوضاع برخی از حذف مبین خوشحال هستند و به نوعی 
حسادت می کنند. او درباره حضورشان در برنامه «عصرجدید» 
نیز توضیح می دهد: من از اینکه حذف شدیم ناراحت نشدم 
ولی از اینکه برخی صحبت ها و خطاهای دیگر شرکت کنندگان 
سانسور شد گله دارم. البته این برنامه باعث شد که مبین خیلی 
خوب معرفی شــود که اتفاق خیلی خوبی بود. این نوازنده 
یادآور می شــود: بعد از اجرا یکی از عوامل عصر جدید برای 
ما توضیح داد که سیستم این برنامه به صورتی است که چون 
شب قبل یک خواننده انتخاب شده بوده در این شب نمی شده 
دوباره خواننده انتخاب کنند. درپور با اشاره به نحوه اسکان و 
هزینه های رفت و آمد به تهران نیز می گوید: ما شاید ۶ یا ۷ بار 
برای این برنامه به تهران رفتیم که کل هزینه رفت و برگشت 
را خود من دادم اما برای همین اجرای آخر، آقای جعفر دلشاد 
عظیمی از اعضای شورای شهر تربت جام کمک کردند و برای 
رفت و برگشتمان بلیت  قطار گرفتند. همچنین از طرف اداره 
کل آموزش و پرورش  تربت جام هم یک سوئیت برای اسکان 

در تهران به ما دادند.
 گله از متولیان موسیقی استان

فاروق درپور که در اجرای مرحله دوم برادرزاده اش را همراهی 
کرده  بود درباره نحوه حضــورش در «عصر جدید» توضیح 
داد: ما خواستیم اجرای مبین نســبت به دو برنامه قبلی که 
تک خوانی و تک نوازی بود متفاوت باشد تا برای جوانان هم 
جذاب باشد به همین  دلیل در این مرحله گروهی اجرا کردیم.

این هنرمند نیز از مســئولان اداره ارشاد و انجمن موسیقی 
تربت جام و همچنین انجمن موسیقی خراسان رضوی گله 
می کند: این نهادها پدر هنرمندان هستند ولی اصلا انگار نه انگار 
که مبین در این برنامه شرکت کرده  است حتی یک تماس با 
ما نگرفتند. درحالی که شب گذشته از اقصی نقاط کشور با 
من تماس گرفتند و صحبت کردند.  او همچنین با اشاره به 
بازخوردهای اجرای دوم مبین در عصرجدید می گوید: اجرای 
مبین خیلی بازخوردهای زیادی داشت به طوری که آقای پیام 
عزیزی از نوازندگان کرد با برادرم تماس گرفته و از علاقه شان 

برای یک اجرای مشترک با مبین گفته بود.
 پیام پدرانه حقگو به مبین

محمد حقگو، پژوهشــگر موســیقی مقامی و آهنگ ساز 
سرشناس خراسانی نیز پس از اجرای مبین درپور، در تحسین 
او نامه ای نوشت که در ادامه بخشی از آن را می خوانید:  «من 
هم افتخار دیدن اجرای زیبای شما را داشتم. نتایج این جور 
مسابقات تلویزیونی همیشه دو جور اعلام می شود. طریقه اول 
توسط همان داورانی که دیدید و چون وظیفه کلی این برنامه 
افزودن به تعداد بینندگان و به رونق آوردن رسانه بی رمق است، 
نتیجه مهمی نیست و سلیقه ای و گاه روابطی است، اما طریقه 
دوم داوری مردمی است که برنامه شمارا دیده اند و فیلم های 
آن را دست به دست خواهند کرد و سر کیف خواهند آمد. دست 
مریزاد!» حقگو در بخش دیگری از این نامه، به مبین درپور 
توصیه کرده است: «شما دیگر نباید اثری به لحاظ کیفی و 
روایی پایین تر از انتظار مخاطبان ارائه دهی و این یعنی تمرین 
بیشتر و به مکتب بزرگان موســیقی آن دیار توسل بیشتر. 
بسیاری از کسانی که از هنر دیگران مال اندوزی می کنند، از 
فردا دنبالت خواهند آمد و خواهند خواست که همان لباس 
مقدس را دوباره بپوشی و عین آن برنامه را روی سن تکرار کنی! 
مبین عزیزم، تکرار به مرور همه را خسته می کند. مراقب باش 
و ضمنا بکوش که مقام ها و ترانه ها و متن های اصیل بیشتری 
فرا بگیری و آن را با ریزه کاری های صدای خود هم نوا کنی.» 

آخریـن اثـری که بـا بـازی ژالـه صامتی منتشـر 
بـه  «پسرکشـی»،  سـینمایی  فیلـم  شـده، 
کارگردانـی محمدهادی کریمی اسـت که سـال 
گذشـته بـه شـکلی نیم بنـد در سی وهشـتمین 
جشـنواره فیلـم فجـر حضـور داشـت و پـس از 
تجربه اکـران محـدود در این رویداد سـینمایی، 
اخیـرا بـه صـورت آنلایـن اکـران شـده اسـت. 
و  متوسـط  فیلـم  وضـوح  بـه  «پسرکشـی» 
کنـده،  یتـی پرا ا حتـی ضعیفـی اسـت کـه رو
دغدغـه ای مبهـم و ایـده ای گنـگ دارد. این اثر 
پـر از اشـکالات سـاختاری اسـت و ضعف هـای 
پرتعـدادش باعـث می شـود در جلـب رضایـت 

مخاطـب نـاکام بمانـد.
«پسرکشـی» قصـه گذشـته زوجـی را روایـت 
می کنـد کـه مـرد سـنتی خانـواده، تمـام هـم و 
غم خـود را بـر ایـن قـرار داده کـه صاحب پسـر 
شـود و از آنجایـی که همسـر اولش چهـار دختر 
برایـش بـه دنیـا آورده، همسـر دیگـری اختیـار 
می کنـد و همیـن موضـوع باعـث رنجـش زن 
اول می شـود. در حالـی کـه می فهمیـم همسـر 
جدید مرد یک فرزند پسـر بـه دنیـا آورده، فیلم 
بـا یـک کات ناشـیانه بـه زمـان حـال می پـرد و 
زن اول را، در حـال زندگـی بـا پسـر جوانـش، 
بـه تصویـر می کشـد. در همیـن حـال، پسـر که 
باستان شـناس اسـت، دو اسـکلت در هـم گـره 

خـورده را پیـدا می کنـد کـه ظاهـرا بـا گذشـته 
او و مـادرش ارتبـاط دارنـد. کدهـای دم دسـتی 
و سـاده فیلـم امـا، صرفـا آدرس هـای غلطـی 
ز بـه مخاطـب می دهـد  هسـتند کـه فیلم سـا
و نهایتـا معلـوم می شـود کـه کل ماجـرا چیـز 
دیگری بوده اسـت. بدیـن ترتیب، «پسرکشـی» 
کـه ریتـم کنـدش در فاصلـه بیـن دقایـق ۳۰ تا 
۸۰ مخاطـب را آزار می دهـد، بـه لحـاظ ایـده و 
پرداخـت کاراکترهـا هـم ضعیف ظاهر می شـود 
و در بخش هایـی نسـبتا طولانـی، رنـگ و بـوی 
یـک اثـر جنایـی بـه خـود می گیرد کـه بـه نظر 
می رسـد سـعی دارد از یـک جنایـت هولناک در 

گذشـته رمزگشـایی کنـد.
بـا تمـام این هـا، بـازی ژالـه صامتـی در جایگاه 
نقـش اول «پسرکشـی»، آبرومنـد و باکیفیـت 
اسـت و بیراه نخواهـد بـود اگـر آن را مهم ترین 
نقطـه قـوت فیلـم بدانیـم. او در ایـن فیلـم کـه 
قصـه اش را در دو زمـان گذشـته و حـال روایت 
می کنـد، بـا اجرایـی منسـجم و هنرمندانـه، از 
شـخصیت یـک زن میان سـال سـنتی بـا چهـار 
فرزنـد دختـر بـه کاراکتـر مـادری پیـر و بیمار 
زیـر گریمـی سـنگین کـه تمـام زندگـی خـود 
را وقـف تنهـا پسـرش کـرده، پـل می زنـد و 
تغییـرات نقـش را بـرای مخاطـب باورپذیـر 
جلـوه می دهد. بـازی صامتـی در «پسرکشـی» 
شـاید عالـی نباشـد، امـا اجـرای تـر و تمیـز 
او در فیلمـی کـه بازیگـر نقـش اول مـردش، 
یکـی دو جا، بـه وضـوح تپـق می زنـد و کیفیت 
اجـرای هنرپیشـه های دیگـرش نیـز چیزی در 
حـد فاجعـه اسـت، از تسـلط ژالـه صامتـی بـر 
اجـرای نقش هـای متنـوع و توانایـی او در خلق 

کاراکترهـای متفـاوت حکایـت دارد.

 پسرکشی

غربت  «مبین» در عصر جدید
مبین درپور  و پدرش  از دلایل ناکامی  در برنامه  احسان علیخانی می گویند

ژاله صامتی در «پسرکشی»


